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三去年立法豐選舉地方選區分星之瞳建議諮詢艾略

噩噩董

甲、選舉分界建議內容：

本人拜讀選舉管理委員會（下稱：選管會）有關“二千年立法會選舉

地方選區分界之臨時建議諮詢文件” （下稱：〈諮詢文件〉），有一個看法與是分
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本人現在向選管會建議原把香﹔每分為五個選區改分為先驅選區，具體

內容乙部說明。

乙、說明此建議：

本人現在說說如何分為六個選區？各選區的名稱姑且就下列如此說法：

《諮詢文件》的建議︱ 甲部的建議

香港島選區 ︱香港島選藍藍

（人口： 1,343,4明） 川人口： 1,343,4的〉

九龍東選區

（人口： 1勢。訝，帥的

九龍東選區

（人口﹔

詮釋

1)包括的地區與《諮詢文

件〉中的建議相同﹔

2）人口數字取自於《諮詢l

文件〉中。 ︱
1)包括的地區與〈諮詢文

件〉中的建議相同﹔

2）人口數字取自於〈諮詢

文件》中。



而可已取而－i~話這可結可~iii~js屁頁一一一一－，if﹔五再一一一一一「

七九龍西選區 In龍西選區 11)包括的地區與〈諮詢文︱
川人曰： 1,016,100) （人口： 1,016,100) ！件〉中的建議中日︱司 c i 
I I 12）人口數字取自於〈諮詢︱

( ︱凡附中。 ︱

新界東選區 ！新界東選E ID減去北區地區人口接入
（人口： 1.543,soo) I c 人口： 1.263,7仰） I 新界閉選區﹔
包括的地區如l": l包括的地區如下： 12）每個地區內的區域與〈諮

佰賣軍（人口： 317,soo) I阿貴區（人口：叭削） I 詢艾件〉中的建議相同： i
l沙田區（人口﹔ 623,100) I沙田區（人口： 6泊，100) I以口數字取自於〈諮詢
人捕區（人心，沾沾OD) l大埔區（人口而且的υl 文件》中。

::lt 區（人口： 279,800)

/I新界南選區
/I （人曰： 869，凹的

包括的地區如下：

奎灣區（人口： 283,100)
葵青區（人口： 498,300)

離島區（人口： 88,200)

新界西選區

（人口： 1,804,900)

包括的地區如下：
奎灣區（人口： 283,100)
葵青區（人口： 498,300)

離島區（人口： 88,200)
元朗區（人口： 432,500)
屯門區（人口﹔ 502,800)

新界西選區

（人口： 1,21日∞）
包括的地區如下：

北區（人口： 279,800)
元朗區（人口： 432,500)
屯門區（人口： 502,800)

1)新界南選區內的：！：~區部

份是由新界西選區內的

地區
2）每個地區內的區域與〈諮

詢文件〉中的建議相同﹔

3）人口數字取自於〈諮詢

丈件〉中。 ︱
1)有三個地區接入新界
南﹔

2）有一個地區從新界東撥

入來的﹔
3）每個地區內的區域與
〈諮詢文件〉中的建議

相同。

4）人口數字取自於〈諮詢
文件〉中。

本人認為上述的建議而所選出來的候任議員會更具代表性及更有效地

再市§＇！：~~藉。

丙、此建議的原因：

新界地區大，人口多，故只分兩個選區是不足夠的。

選區過大很容易使到候任議員未能完完全全地反映市民的意願’也使候

任議員未能完完全全照及顧選區內不同的地方的需要，尤其是離島。這

樣很容易顧此失彼的。

三、 從首屆的立法會選舉以來觀察新界區的立法會議員的工作表現時，就覺

得只得兩區是嚴重不足！旬，他們五人未能互相配合地為我們服務，這正



是上點所說的顧此失彼啊！

四、 另外，九龍東及九龍西選區地方少，並集中故分兩個選區都不成問題﹔

至於，香港島是個島嶼，它具完整的，不必要破壞它的完整，故只得一

個選區也可以。

五、 加上，港島區人口比較新界集中，地方比新界細小，人口只不過有百三

萬多些。

六、 港島區人口約有百三萬，有一個選區﹔九龍區人口約有二百萬，有二個

選區﹔而新界區人口約有三百三十萬，按理應有三個選區才可以的。

丁、議席分配

以本人估計選管會會覺得按本人的建議而行，最要緊的問題是議席的

分配問題，本人認為這不是很太的問題，本人已有兩個的議席分配的方案。但

是次的諮詢不是要求市民就議席分配而發表意見，故本人不在此問題上作詳述

的。若選管會願意向此問題聽取本人意見的話，可來信要求本人以書面在此問

題詳加說明。

戊、總結：

本人總是認為新界劃多一個選區才能夠滿足新界居民的須要的。本人

極盼望選管會認真地、慎重地、仔細地考慮本人就上述的各種的意見及意見背

後的解釋是否合情合理。

最後，多謝選管會各委員閱覽此建議，若有未善處還請賜教。

此致

選舉管理委員會
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從上述的人口分佈及議席﹛占有率看，市區新界相距不到 1.2啪告人口差異，
卻要接受相距差異 18;2湖甘議席分配，殊不合理。

新﹔1菜、 2：‘：站長遠悶，（自主為面是走八成以上， i函峙，人u站殼，已是晉措
發展的蘊勢，新洋人口不斷增長並必定超越j﹔有區。縱然有前｛N;］理由說明臨時
建議的理報．但事實勝於雄辯，理應修正句英待人指控選委會刻意作利益分配！

建童醫： 本來可以作兩項具體建議，但只要按上述合理的原則作檢討可用
品嘗府或用是會盧斯東平衛有關分配可謂“一字甘甘洩” 情」－；＞：：h'
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"i9叩（祭tr告會選界觀分不變的臨時建議，使選民不致間﹔霄，新定界前，有所
心講道豈有那聽聽r::.:
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吋：~蟻f雪~~聽體：、將悶值5蓋席起﹞何較台人口比例地安指在立i個選區i句，侶卻忽
略-:t肯7曬興郊當的關係、未東發展與地域廣闊等因素。
一糟糟立法會議時﹔港九 4.3.3合共 10 膺，糊口合共10 席，是
怯區L位;J ＂；＇：品.~.:J l::lu d＇.？~；＇. j~，＼攜籬鸝嚼蠟
港丸 5. 4. f ﹛增且常） 合共 13 席（佔議席率 54. 2%) 
港先A人口會共 3, 388, 500 ( 1J占全港人口 50.3份

新界 6. 5. （嚕一席） 合共 11 席（佔議席主拉伯雷 8%)
人口合共 3. 348,400 （佔全導人口49. 7%) 

. 

講昌辦事靡一...一四九三立于一 一一

口講悔自

. . 
口譜但亞軍

g7 :;; 

︱酬嘻嘻： 戶平講

且附加

. . 

們： 戶嘲趣

﹔傳蒸餾： [5:1 間

巳一主倒叫組
口，幫(j: 口講查閱 白帶批示

. @ 

12:4日

13 ：自2

. 

12-09-1999 

。
J

qd qJ 414 
口
t
c
」

C
呵

？
」

44 

• 



003 

叫小﹔各：

t v~ 札還色列 1、反而非（~I甘
心耐人泛泛七巳私兮哥 1~j 入~~
~在＿｝址：：I 1)t_E_J生之？

. '"(i .i-L 

還得一＼們1屆·······一
﹔：有反克（主~－－么－ --

~1~1-J／← 

. 



n 司司
v !) ‘主

九蠅鸝莘學
γ 且守主~.，.，

22 September 1999 

Electoral Aff;到rs Commission 

10th Floor 

Haτbour Cent把

25 Harbour Road 

Wan Chai 

Hong Kong 

qu rA a

唔
，A

口
汽
〕

TA a 
戶
》

D 

Public Consultation on Geo莒:raphical Constitu.ency Boundaries 

for Legislative Council Election in 2000 

The Hong Kong Democratic Foundation would like to convey its support to the 

Commission for its allocation of Legislative Council seats for the 2000 Election. 

We 訂e pleased to note that the allocation of the four additional seats has been 

achieved without the need to modify the existing constituency boundaries, which 

preserves consistency of constituency area多 a factor we reg叮d as being ipiportant. The 

allocation has also succeeded in keeping the population per seat in each constituency 

within plus/minus I 0% of the per seat population quota. We regard this as being a 

it ensures a most satisfactory balance of as achievement commendable ve可

入
，、

rc.c~rJED 
2 .+ ': ; 9 
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representation in all five constituencies. 

Yours sincerely, 

／）司

正汝之／γ

伊：：~~i：：~rley

Correspondence Address: P.O. Box No. 35588, King's Road Post Office, No抗h Point, Hong Kong. 
通訊地址：香港北角英皇道郵政局郵故信箱 35588 號

e-mail: hkdf@hkdf.org Web site: h吐p://www.hkdf.org
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日 期：一九九九年九月二十七日

敬啟者：

新界鄉議局對

2000 年立法會換屆選舉地方選區分界建議之意見

選舉管理委員會（下稱選管會）於本年九月一日就香港特區第

二屆立法會換屆選舉地方選區分界擬出臨時建議，本局經商議後？

對選管會之地方選區分界建議大致贊成，但對各選區之暫定議席數

白雪本局有建議如下：

根據一九九八年立法會之選舉分界建議及估計人口數目 9 香港

島之議席數目為四個，估計人口為一百三十六萬零七百人﹔新界西

議席數目為五個，估計人口為一百五十七萬九千零三百人﹔新界東

議席數目為五個，估計人口為一百五十一萬四千零五百人。其後 9

選管會接納本局意見，為免把元朗一分為二，把當時建議中原屬新

界東選區之元朗（部分）重劃入新界西，而新界西選區估計人口增

加至一百六十多萬？而新界東選區人口則減少至約一百四十一萬。

對比是次選管會就二000年立法會選舉所作之分區議席數目

及估計人口，港島區估計人口為一百三十四萬三千四百人？雖然人

口減少，議席卻增加了一個，反觀新界東估計人口，由一九九八年
的一百四十一萬，增加至二000年的一百五十四萬三千多多議席
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TEL: 2~361151-2, 2338 8818, 2336 8659 

數同卻沒有增加，實有不合理。方HF相對方志新界東，槽里區面積較

為細少，市民欲與立法會議員會唔較為方便，新界東幅員較為遼闊，

來白不同地區的立法會議員難以兼，顧別的地區需要：再者，新界東
仍在不斷發J壤中？人口必將繼續增加？思此？三宇局認為項原提左港

島區增加之一個議席，應給予新界東，以平衡各地區社群的利益。

專此奉達，敬祈

謹致

選舉管理委員會

胡國興主席

察閱。

新界鄉議局主 席：

副主席：
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Stanley Wang Hei Lui 
l/F., 75 Pan Long Wan 

Clearwater Bay, New Territories, 
Hong Kong 

Tel: 2719 3361 Mobile: 9053 9596 Fax: 2335 5533 email: ounks姐則＠.ho加mil.corn

30th September 1999 

Electoral Affairs Commission 
1 oth Floor, Harbour Centre, 
25 Harbour Road, 
Wai Ch前， Hong Kong 

BY FAX and BY POST 
BY FAX NO. 25111682 

Attn: The Chairman of the Commission 

2000 Le2islative Council Election 

Dear Sir or Madam, 

I 缸n writing to express my concerns and u加1ost dissatisfaction over the lack of 
proportional representation that the New Territories East Constituency (the 
“Constituency”) would be returning in the next Legco Election under the new voting 
scheme devised by the Electoral Affairs Commission (the “Commission"). 

As outlined in s4(h）血 the Electoral Affairs Commission Ordinance (the 
"Ordinance”), one of由e primary duties of the Commission is toι＇ ... take such steps or do 
such other things as it consi曲的 appropriate for the pu中ose of ensuring that elections and 
any process... are conducted openly, honestly and fairly.'’ The Commission has been 
able to 的nonstrate effectively its obligation to uphold openness 組d honesty in respect of 
the 2000 Legislative Council Election; whether the Commission would administer next 
year’s election with fairness remains，扭 my view, questionable. 

The Commission is intending to allocate four seats, which would become available 
once the Election Committee would have to waive them in the up-com血g Legco Election, 
to the respective geographical constituencies: Hong Kong Islan吐， Kowloon East, 
Kowloon West and New Territories West. New Territories East, on the other hand, 
woul吐 remain the only constituency upon which 旦旦 increase in proportional 
representation will be conferred. 

Proportional representation, as 由fined by the Oxford Concise Dictionarv of 
~垣盔， is “any scheme which seeks to ensure that each faction, group, or p缸句r in the 
electing population is represente吐 in the elected assembly or committee in proportion to 
its size" (emphasis mine). Taking 也e Constituenc~’s electorate size as well as other 
related elements 垣to consi吐eration, New Territories East deserves more legislative 
representation in 由e Legco as much as any of the four. 



The Commission should take the follovving considerations into account when 
reviewing legislative representation of the Constituency in the 2000 Legco Election. 

l, PQoulation. 

lhe 仁onst1tuency is expected to be accomn1odating an esti血ated 1,543,500 
people by March 2000. Compared to the figure of 1,411,000 in March 1998, the 
Constituency would have registered a 9J7% in population 皂白、~rt:h, while Hong 
Kong as whole would be expecting an over-all positive growth of 3 .22%. The 
size of the electorate in the Constituency would most lLk:ely be expanded during 
i:he next Legco Election. Geographical constituencies like Hong Kong lsiand 
and l<.aw!ocm E;:~s~， hcv1cv缸， <Jrc forcca.;tc品 to rcgist此已.:O§,&t﹔而且owih （” 1.27今~ 
and ←2.♀8%品 re旦pecti丸＇elv

the consideration to receive 組 extra seat each 扭 the 2000 ye缸．

2. Geo-12hvsical attribute: 

The Constituency encompasses many of the more massive, populous and rapidly 
growing districts: North, Tai Po, Sha T妞， Sai Kung and Tseung Kwan 0. In 
terms of physical size, its total surface area ranks second, trailing behind the 
biggest consti叩開cy Nevv Territoriεs West by a small 血缸gin﹔ a.."ld it is also the 
second m.cst populous constituency rigi.'lt behh1d N叭， Territories West. They are 
substantial factors to which sufficient consideration should be given. 

3. The issue of population且旦旦詛：

Population quota has been lowered from one legislative councilor per every 
326,335 people in 1998 to a ~roposed one per 280,704 in 2000 一－ close to a 15% 
improvement in represent前ion for each constituency. While the other four 
constituencies would benefit from such decrease, the Constituency would suffer: 
an elected legislative councilor from the Constituency 可見rould be representing 
308,700 persons - close to a 20% difference from the best represented region 
Kowloon East (one per 254，的5 people) which, ironically, might not be requiring 
more representation due to the expected 2.88% drop in estimated population in 
孔farch 2000. 

Indeed, it is realistically di血cult for the Commission to divide the four seats (fairly) 
among the five constituencies, which are all equally qualified for more legislative 
representation. In my view, New Territories East deserves an increase just as much as the 
other four. Although we are only talking about one small seat in the Legislative Council, 
it would be a grave error com.mitted by the Conunission if such underlying implication 
were to be overlooked. That one seat cou揖 render whether the voices an.d op坦ions of the 
couple of hundred thousand people 血 the electorate 旦旦 being expresse吐 and/or 
represented, and hence, depriving the electorate of their fundamental constitutional rights 
to proportional legislative representation which is gu缸anteed by the Basic Law. 



Unfortunately, the number of seats, which will be waived by the Election 
Committee in the next election, has been set officially to be four. Unless the Commission 
is willing to act ultra vi陀s, and/or risk a judicial review for acting so, it is practically 
impossible to introduce a 亢fth waived seat from the Election Committee, so that all 
geographical constituencies could be accommodated. However, the Commission shoul往
have foreseen the apparent conflict that such method of distribution of seats could have 
pr。由ced. (Would it not have been a less controversial - if not more logical -
approach to grant each constituency an uniform increase in seat for the 2000 Legco 
Election?) I sincerely hope th剖 the Commission woul吐 be more successful in ensuring 
fairness in respect of distribution of legislative representation in geographical 
constituencies in the next election. 

Thank you very much for your kind attention, I shall look forward to 組y fee社back

that the Commission would provi由．

（
心
甘JIW已

1、＿，，－

料 statistics mentioned in this document has been supplie吐 by the Constitutional Affairs 
Bureau 牢牢

c.c. The Honourable CHENG Kar-foo Andrew- New Territories East (Democratic Party) 
百ie Honourable HO Sau-Jan Cyd - New Territories East （甘le Frontier) 
甘1e Honourable LAU Kong-w；出一 New Territories East (DABHK) 
百1e Honourable LAU Wai-hing Emily- New Territories East （四ie Frontier) 
The Honourable WONG Wang-fat Andrew- New Territories East (non-affiliated) 
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